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BESTUURSVERSLAG 

Jaarverslag 2023 Vereniging Markdal duurzaam en vitaal 
De Vereniging Markdal duurzaam en vitaal, is in maart 2013 opgericht. De vereniging beoogt 
een duurzaam en vitaal Markdal in de breedste zin, onder meer door het realiseren van een 
meer natuurlijk watersysteem in samenhang met biodiversiteit, recreatieve natuur- en 
landschapsbeleving met versterking van het cultuurhistorisch karakter en het stimuleren van 
economische vitaliteit, o.a. duurzame land- en tuinbouw. 
 
Herinrichting en gebiedsontwikkeling   
2023 is voor de Vereniging Markdal een jaar van consolidatie geweest. Op basis van ons 
netwerk in de regio en op basis van onze expertise over gebiedsontwikkeling hebben we onze 
positie versterkt.     

We zijn actief betrokken bij de herinrichting van de Mark die nu onder verantwoordelijkheid 
van het Waterschap Brabantse Delta plaatsvindt. De Vereniging neemt deel aan het bestuurlijk 
overleg van alle betrokken partijen over de herinrichting. Namens de Vereniging Markdal heeft 
Ruurd Dijkman onze inbreng verzorgd.   
Ter voorbereiding van dit overleg vindt een ambtelijk overleg plaats. Nellie Raedts is bij dit 
overleg onze vertegenwoordiger. Zij laat zich bijstaan door een aantal experts en 
praktijkmensen (specifieke ‘expertgroep water en natuur’) uit de regio.    

We zijn tevreden over de wijze waarop de samenwerking met het Waterschap Brabantse Delta 
verloopt.   

Het is een goede zaak dat in november 2023 de herinrichting van Markdal Zuid van start is 
gegaan. Helaas zijn niet alle voornemens uit het Voorlopig Ontwerp zijn opgenomen. Er blijft 
een ‘restopgave’ en daar zullen wij attent op blijven.  

De expertgroep Water en Natuur heeft tijdens de voorbereidingen van de aanpassingen van het 
in 2020 goedgekeurde Voorlopig Ontwerp (VO) voor het eerste deel van de herinrichting tot VO+ 
regelmatig advies uitgebracht. De vereniging en veel van haar leden waren vertegenwoordigd op 
de eerste inloop en inspraak avond georganiseerd door het waterschap over dit VO+. 
 
Na de ter inzagelegging van het projectplan Markdal Zuid hebben we onze opvattingen kenbaar 
gemaakt in een zienswijze. Eind augustus heeft de vereniging – na een bestuurlijk overleg met 
het nieuwe verantwoordelijke bestuurslid Karin van der Berg – haar zienswijze ingetrokken. Er 
zijn met haar afspraken gemaakt hoe alle betrokken partijen verder willen samenwerken en hoe 
onze ambities gerealiseerd kunnen worden. Zowel de vereniging als het waterschap zijn van 
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mening dat ook de belangen van de recreatie en de landbouw tot haar recht moeten komen bij 
de gebiedsontwikkeling voor het gehele stroomgebied.   
 
Het bestuur vindt het een goede zaak dat het waterschap nu een procesmanager (Nicole 
Pakker) heeft aangesteld om in het gehele stroomgebied van de Mark de afstemming tussen 
partners te realiseren. Dat sluit aan bij de ambities van onze Algemene Ledenvergadering van 
november 2023 waarbij is besloten dat de Vereniging Markdal zich moet richten op het hele 
stroomgebied. De vereniging heeft het afgelopen jaar diverse malen met haar gesproken over 
de aanpak.    

Bij zowel waterschap als vereniging bestaat de ambitie om ook het Vlaamse deel van het 
stroomgebied in de gebiedsaanpak te betrekken. Dit is verwoord in de voorverkenning voor 
deze aanpak van het waterschap. Verder heeft de vereniging het afgelopen jaar ook regelmatig 
overleg gehad met Natuurpunt Markvallei over een grensontkennende aanpak voor het 
stroomgebied, vooral met het oog op de uitdagingen voor het stroomgebied als gevolg van de 
noodzakelijke klimaatadaptie.  Een workshop werd in mei gehouden met vertegenwoordigers 
van beide verengingen en experts van Nederlandse en Vlaamse overheden om door de 
bestaande grenzen verborgen gezamenlijke oplossing te kunnen identificeren en aan te pakken. 
Hier wordt in 2024 verder opvolging aan gegeven.   

 

De vereniging als verbinder. 
De vereniging is haar taak als verbinder voor bewoners en gebruikers van het gebied met energie 
blijven uitvoeren. Bestuursleden van de Vereniging Markdal hebben vele 
(kennismakings)gesprekken gevoerd met provinciale- en gemeentelijk bestuurders, alsmede 
waterschapsbestuurders, organisaties, betrokkenen, diverse ambtelijke contactpersonen. 

Ambtelijk bezoek Provincie Noord Brabant   
Op 31 maart hebben Nancy Wester, programmadirecteur natuur en Dennis   
Walraven, coördinator Markdal van de Provincie Noord Brabant op uitnodiging van de 
vereniging een bezoek gebracht aan het Markdal.   
De Vereniging Markdal wil met alle overheden en partijen samenwerken om een duurzaam en 
vitaal Markdal te realiseren. Tijdens het bezoek heeft de vereniging haar visie op de toekomst 
van het gebied gegeven. De uitwisseling van opinies biedt een goede basis voor verdere 
samenwerking.   

Bezoek gemeenteraad aan vrijwilligersorganisaties in Ulvenhout 
De gemeenteraad van Breda heeft op initiatief van de dorpsraad een bezoek gebracht aan 
Ulvenhout in aanwezigheid van alle vrijwilligersorganisaties actief in Ulvenhout, waaronder 
onze vereniging. We hebben hier nogmaals aandacht gevraagd voor het behoud van de 
oogsttuin Wortels in Breda. En hebben ons volgmondig aangesloten bij het verzoek aan de 
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gemeenteraad voor een meer faciliterend en meedenkend ambtenarenapparaat in plaats van 
de huidige aanpak waar controle op individuele regeltjes centraal staat. 

Bijzondere bank in het Markdal   
10 maart 2023: Grote sneeuwvlokken en ijzige windvlagen in het Markdal. Dat weerhield een 
klein gezelschap er niet van om drie banken langs de Mark officieel in gebruik te nemen. De 
banken zijn aan de Vereniging Markdal geschonken door Frans Maas en zijn inmiddels overleden 
echtgenote Vera. Ze bieden uitzicht op het inmiddels weer bewoonde ooievaarsnest boven het 
kantoor van Staatsbosbeheer. Frans Maas, inmiddels 92 jaar oud, trotseerde met zijn schoonzus 
het winterse weer.  Korte toespraakjes volgden van Ruurd Dijkman en Sjef Langeveld van de 
vereniging en van Louis van der Kalle van waterschap Brabantse Delta. En uiteraard van Frans 
Maas.  De bijbehorende boompjes zijn net voor het eind van het jaar door de vereniging gepland. 
 

Wortels in Breda.   
De vereniging constateert dat de zelfoogsttuin “Wortels in Breda” een groot maatschappelijk 
draagvlak in de regio heeft. Het blijkt niet mogelijk dat deze tuin op de locatie langs het 
Sulkerpad blijft bestaan. De betreffende grond is inmiddels verkocht aan de Stichting 
Natuurbehoud Markdal en zal ingericht worden als kruidenrijk grasland.   

Wij zijn van mening dat een zelfoogsttuin, zoals “Wortels in Breda” een mooie plek verdient in 
het Markdal. Onze rol in het zoekproces naar een andere locatie in het Markdal is 
ondersteunend aan de oogstdeelnemers en de tuinder. Tot op heden heeft het zoekproces nog 
niet het gewenste resultaat opgeleverd.   

Communicatie 
De vereniging vindt het van groot belang om de uitdagingen en de kansen voor het Markdal breed 
uit te dragen. 

Leden en belangstellende zijn via facebook, e-mail nieuwsletter, persberichten en website op de 
hoogte gehouden. Inmiddels heeft de Facebook-pagina bijna 1000 volgers. Bijna elke 2 maanden 
is een email nieuwsbrief uitgebracht. Daarnaast heeft de vereniging in 2023 diverse presentaties 
verzorgd voor specifieke doelgroepen onder ander voor de sectie Prinsenbeek van het 
Humanistisch verbond. 

Dat gebeurde voor o.a. de erfgoedvereniging Engelbrecht van Nassau, de Lionsclub in Ulvenhout 
en voor bewoners van de Klokkenberg. 

Ook dit jaar heeft de vereniging weer een aantal thema bijeenkomsten georganiseerd; 

Thema-avond over natuur   
Op 19 maart heeft de vereniging een avond gehouden over de vraag: "Welke natuur willen we in 
het Markdal?". Er ontstond een levendige discussie over een aantal dilemma's. Willen we meer 
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openheid in het Markdal of willen we meer heggen en houtwallen? Willen we meer koeien in de 
wei of verschraling van het grasland? Willen we kunnen picknicken in kruidenrijk grasland of 
moeten we de recreatie uit de natuur weren?  De presentaties van deze avond vindt u op; 
https://verenigingmarkdal.nl/newsposts/levendige-discussieavond-over-natuur/ 
https://verenigingmarkdal.nl/   
Een uitgebreid verslag kunt u vinden op https://verenigingmarkdal.nl/newsposts/verslagthema-
avond-natuur-in-het-markdal/   
 
Thema-avond over Waterkwaliteit.   
“De waterkwaliteit van de Mark is qua stikstof- en fosforgehalte iets verbeterd, maar het 
zuurstofgehalte van het water is de laatste jaren juist weer verslechterd”. Dat zei Leo Santbergen 
van waterschap Brabantse Delta tijdens een themabijeenkomst van de Vereniging Markdal en 
Natuurpunt Markvallei op 9 mei 2023 in Ulvenhout.   

Het prikkelende thema van de avond was ‘Moet de waterkwaliteit in de Mark zodanig worden 
verbeterd dat je er veilig in kunt zwemmen’? Wat dat betreft was de man van het waterschap 
heel duidelijk: “We gaan door met het verbeteren van de waterkwaliteit en voorlopig zwem ik 
nog niet in de Mark".     
Een uitgebreid verslag van de bijeenkomst is te vinden  op 
https://verenigingmarkdal.nl/news-posts/waterkwaliteit-van-de-mark-moet-beter/   

 BIG JUMP voor schoner water!   
 Op zondag 9 juli 2023 om 15 uur sprongen in heel Europa veel mensen te water. We noemen dat 
de Big Jump. Op dat moment vroegen we aandacht voor schoon water. De Vereniging Markdal 
en het Belgische Natuurpunt Markvallei nodigden iedereen uit om samen in de Mark te springen. 
Dit jaar was de Big Jump in de Mark ter hoogte van natuurgebied ‘De Aschputten’ in Meer 
(gemeente Hoogstraten, België).  De Vereniging Markdal is voornemens om in 2024 de Big Jump 
in Nederland te organiseren ook weer samen met Natuurpunt Markvallie. Die vindt plaats op 14 
juli 2024 om 15.00 uur. De vereniging zoekt vrijwilligers om dat te organiseren. Aanmelden via 
info@verenigingmarkdal.nl    
 
Presentatie Natuurpunt  
Op 27 november na afloop van de ALV gaf Natuurpunt Markvallei een presentatie. Ze bespraken 
het belang van het behoud van 't Merkske als grensbeek en de inspanningen van Natuurpunt 
Markvallei in het grensgebied van Noord-Brabant en Antwerpen. Natuurpunt Markvallei 
beschermt ruim 28.000 hectare natuur en heeft 180 afdelingen, waarvan Markvallei er een is. De 
organisatie heeft 138 hectare grond in beheer, waarvan 127 hectare eigendom van Markvallei. 't 
Merkske, waarop Natuurpunt Markvallei zich richt, blijft beschermd tegen rechttrekken vanwege 
zijn status als grensbeek. Samenwerking met Staatsbosbeheer Nederland en Agentschap Natuur 
en Bos Vlaanderen ondersteunt het beheer van het gebied. Helaas was er na de presentatie geen 
tijd was voor discussie, maar zal de werkwijze van Markvallei komend jaar aandacht krijgen 
binnen Vereniging Markdal. 
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Communicatie.   
Regelmatig houdt de Vereniging Markdal presentaties voor verenigingen. Op 23 september 
2023 heeft Nellie Raedts, bestuurslid van de vereniging, een presentatie verzorgd voor actieve 
leden van het Humanistisch Verbond. Ze vertelde over de verschillende fasen waarin de 
Vereniging Markdal  in de afgelopen 10 jaar een grote bijdrage heeft geleverd aan de 
herinrichtingsplannen voor de Mark en het Markdal. Maatschappelijke initiatieven zoals van de 
Vereniging Markdal vragen om doorzettingsvermogen en veerkracht. Voor belangstellenden is 
deze presentatie hier in te zien:   
Vereniging Markdal in ontwikkeling - Vereniging Markdal  

 

Nieuwsbrieven.   
In het afgelopen jaar zijn een viertal nieuwsbrieven verschenen. Op deze wijze wil de vereniging 
haar contact met de leden en belangstellenden uit de omgeving versterken. De nieuwsbrieven 
zijn te vinden op de website van de vereniging De nieuwsbrief wordt verzorgd door een 
werkgroep communicatie. Deze werkgroep adviseert het bestuur over de wijze waarop de 
vereniging naar buiten optreedt.   

Brainstorm Team 
In 2021 is het transitieteam opgericht bestaande uit het bestuur en betrokken en meedenkende 
leden. Deze groep blijft bestaan als klankbord en regelmatig overleg en discussie, maar nu we als 
vereniging weer een duidelijkere koers hebben leekt het gewenst dit ook in de naam van deze 
groep te reflecteren en is de naam van transitieteam in Brainstormteam veranderd. 

Algemene Ledenvergadering 
Ter afronding van het jaar is november 2023 de algemene leden vergadering (ALV) gehouden 
waarin het bestuur décharge is verleend voor het gevoerde beleid inclusief het gevoerde 
financiële beleid. Een voorzitterswissel hebben aangekondigd tussen twee reeds zittende 
bestuursleden. Hans de Vries heeft de voorzittersrol overgenomen van Ruurd Dijkman en Ruurd 
heeft de vice-voorzitter’s rol opgepakt. 

Hans de Vries heeft op basis van de in de ALV van 2022 goedgekeurde toekomstvisie voor de 
vereniging  een meerjarenplan gepresenteerd. Dit plan, is inclusief de financiële onderbouwing 
door de penningmeester door de vergadering goedgekeurd. 

Het bestuur heeft nu de volgende samenstelling; 

Dhr H. de Vries Voorzi.er  

Dhr. R.H. Dijkman Vice Voorzi.er 

Dhr. J.P.M. Roovers Penningmeester  



 


